

MINISTRY OF EDUCATION OF THE REPUBLIC OF BELARUS

BELARUSIAN STATE UNIVERSITY

FACULTY OF INTERNATIONAL RELATIONS

Department of International Law

Annotation to the master's thesis

**CORRUPTION CRIME IN CHINA AND BELARUS :
COMPARATIVE CHARACTERISTICS**

Zhang Qinliang

Scientific supervisor:

AuramenkaA.A

Minsk, 2025

ANNOTATION

1. Structure and scope of the master's thesis: 68 pages, 3 chapters, 71 sources.

2. Keywords: anti-corruption, legal framework, China, Belarus, institutional comparison, legislative reform.

3. The content of the work

The object of the work is the anti-corruption legal regulation systems in China and Belarus.

The subject includes national legislation, institutional structures, judicial practices, international conventions, and scholarly research related to anti-corruption efforts in both countries.

The purpose of this work is to conduct a systematic comparative analysis of the anti-corruption legal frameworks of China and Belarus. It seeks to explore the similarities and differences between the two countries in terms of the concept of corruption, the institutional structures for combating corruption, and the substantive and procedural legislation. Based on the comparative findings, the research proposes practical pathways for improving China's anti-corruption legal system, drawing lessons from the Belarusian experience. Additionally, the study aims to identify areas where both countries can learn from each other to enhance the effectiveness, transparency, and legal standardization of anti-corruption governance.

Research methods: The research methods employed in this thesis include theoretical analysis, comparative law analysis, historical comparison, and synthesis. Through these approaches, the study examines the development, characteristics, and effectiveness of anti-corruption mechanisms in both jurisdictions.

Research results: The research demonstrates that while China and Belarus share common goals in fighting corruption, they differ significantly in the structure of their anti-corruption institutions, the legal definitions of corruption-related offenses, and the legislative approaches to prevention, investigation, and punishment. Belarus has established a relatively systematic and specialized anti-corruption legal framework with a strong emphasis on legal codification and preventive measures, offering valuable reference points for China's ongoing efforts to strengthen the rule of law in anti-corruption.

Reliability of materials and results of the thesis: The reliability of the materials and results is ensured through a comprehensive review of existing literature, analysis of national and international legal frameworks, and examination of judicial practices in both countries. The study also takes into account the historical

development of anti-corruption legislation and the alignment of domestic laws with international standards, such as the United Nations Convention Against Corruption (UNCAC). The comparative analysis provides a balanced view of the strengths and weaknesses of the anti-corruption systems in China and Belarus, supporting the validity of the findings..

Recommendations for the use of the results: Based on the comparative findings, the research proposes practical pathways for improving China's anti-corruption legal system, drawing lessons from the Belarusian experience. The recommendations include enhancing transparency and procedural fairness within the National Supervisory Commission, strengthening whistleblower protections, and broadening public participation in governance oversight. Additionally, the study suggests that Belarus could benefit from adopting China ' s technological advancements and centralized enforcement mechanisms to address its identified weaknesses in inter-agency coordination and enforcement efficiency.

АННОТАЦИЯ

1. Структура и содержание магистерской диссертации: 68 страниц, 3 главы, 71 источник.

2. Ключевые слова: антикоррупция, правовая база, Китай, Беларусь, институциональное сравнение, законодательная реформа.

3. Содержание работы

Объектом исследования антикоррупционные правовые системы регулирования в Китае и Беларуси.

Предметом исследования включает национальное законодательство, институциональные структуры, судебную практику, международные конвенции и научные исследования, связанные с усилиями по борьбе с коррупцией в обеих странах..

Цель этой статьи – данной работы является проведение систематического сравнительного анализа антикоррупционных правовых рамок Китая и Беларуси. Она направлена на изучение сходств и различий между двумя странами с точки зрения концепции коррупции, институциональных структур борьбы с коррупцией и материального и процессуального законодательства. На основе сравнительных результатов исследование предлагает практические пути совершенствования антикоррупционной правовой системы Китая, извлекая уроки из белорусского опыта. Кроме того, целью исследования является выявление областей, в которых обе страны могут извлечь уроки друг от друга для повышения эффективности, прозрачности и правовой стандартизации антикоррупционного управления.

Методология исследования: анализ литературы, анализ национальных и международных правовых актов для изучения того, как адаптировать существующие правовые подходы к трансграничным электронным платежам в условиях цифровой экономики. Метод тематического исследования, в котором приводятся конкретные данные и примеры в поддержку выводов исследования. Сравнительный анализ законов и правил трансграничной электронной торговли и электронных платежей был проведен в рамках законодательства Китайской Народной Республики, Соединенных Штатах Америки и Европейском союзе.

Результаты исследования: Исследование показывает, что, хотя Китай и Беларусь разделяют общие цели в борьбе с коррупцией, они существенно отличаются по структуре своих антикоррупционных учреждений, правовым определениям и по укреплению верховенства права в области борьбы с коррупцией.

преступлений, связанных с коррупцией, и законодательным подходам к предотвращению, расследованию и наказанию. Беларусь создала относительно систематическую и специализированную правовую базу по борьбе с коррупцией с большим акцентом на кодификацию законодательства и превентивные меры, что является ценным ориентиром для текущих усилий К

Надежность материалов и результатов диссертации: Надежность материалов и результатов обеспечивается посредством всеобъемлющего обзора имеющейся литературы, анализа национальных и международных правовых рамок и изучения судебной практики в обеих странах. В исследовании также учитывается историческое развитие антикоррупционного законодательства и приведение внутреннего законодательства в соответствие с международными стандартами, такими как Конвенция Организации Объединенных Наций против коррупции (ЮНКАК). Сравнительный анализ дает сбалансированное представление о сильных и слабых сторонах антикоррупционных систем в Китае и Беларуси, подтверждая обоснованность выводов.

Рекомендации по использованию результатов: На основе сравнительных результатов исследование предлагает практические пути совершенствования антикоррупционной правовой системы Китая, извлекая уроки из белорусского опыта. Рекомендации включают повышение прозрачности и процедурной справедливости в рамках Национальной комиссии по надзору, укрепление защиты лиц, информирующих, и расширение участия общественности в надзоре за управлением. Кроме того, исследование предполагает, что Беларусь могла бы извлечь выгоду из внедрения технологических достижений Китая и централизованных механизмов обеспечения соблюдения для устранения выявленных недостатков в межучрежденческой координации и эффективности обеспечения соблюдения.